
NECHCEME NIČ RUŠIŤ, NEJDE O NÁZOV , NÁM IDE O OBSAH!  

CHRÁNIŤ SLOVENSKÚ KRAJINU. ZVLÁŠŤ AK JE V NAŠOM SÚKROMNOM VLASTNÍCTVE 

  

Dňa 30. júla 2020 bola Delegácia ÚNIE regionálnych združení vlastníkov neštátnych lesov Slovenska po 

prvýkrát prijatá na pôde Prezidentského paláca.  

Delegácia zložená zo zástupcov regiónov – Bratislavsko-seneckého, Trenčianskeho, Hornopovažského, 

Liptovského, Gemerského a Hornozemplínskeho.  

Viac ako 2 hodiny ľudia z regiónov vysvetľovali na svojich príbehoch POSOLSTVÁ ÚNIE poradcom pani 

prezidentky Čaputovej o tom, čo jej v rámci gratulácie k zvoleniu do funkcie chceli osobne odovzdať.  

Svoju Rezolúciu ÚNIE za Zelenšie Slovensko. Svoj dar prezidentke Slovenskej republiky, i keď 

nehmotný – úprimnú vôľu chrániť cenný prírodný majetok, ktorý tvorí slovenskú krajinu – slovenské 

lesy, pastvy, lúky. Zvlášť ak sú v ich súkromnom vlastníctve, ktorí môžu ponúknuť verejnosti.   

Rozprávali o Rezolúcii ÚNIE za Zelenšie Slovensko, ktorá vychádza z ich príbehov – ľudí, žijúcich na 

slovenskom lesnatom vidieku. Miestnych, domácich, mnohí ešte s pevnými rodinnými koreňmi, ktoré 

nedokázala ani doba neslobody preťať.  

Poradcovia pani prezidentky Čaputovej - Vladimír Talian, poradca pre vnútornú politiku  a Norbert 

Kurilla, poradca pre životné prostredie, energetiku, zmenu klímy a podnikateľské prostredie si so 

záujmom vypočuli Juraja Vanku s posolstvom urbárnikov v Dubnici nad Váhom, ktorí z vlastnej vôle 

vytvorili prvú urbársku prírodnú rezervácia. O ich ochote chrániť si svoj les - svoju prírodu.  

O úprimnej snahe hospodáriť prírode blízkym spôsobom ich informoval predseda Gemerského regiónu 

Ján Lach, ktorý už od roku 2003 propaguje a zavádza cez skupinovú certifikáciu FSC hospodárenie 

v certifikovaných lesoch, v ktorých automaticky obhospodarovateľ lesa musí nechať 10% svojej plochy 

bezzásahu – dobrovoľne a nie nanútene.  

Jasne zapôsobili aj postoje predstaviteľa urbáru Vrbica z NAPANT-u Jána Mikuláša – „sme ochotní mať 

bezzásahové územie – ale rozumné, tam kde to má opodstatnenie. Inak si ničíme aj posledné zdravé 

zvyšky  ihličnatých lesných oblastí.“ Zdôraznil a vysvetlil množstvo nezmyselností v novele zákona 

o ochrane prírody, ktorá zo svojimi v stovkách spočívajúcich novelizačných bodoch priniesla chaos, 

zmätok a najmä neistotu prekračujúce hranicu ústavných práv občanov Slovenskej republiky 

a požiadal, aby sa tým zaoberal aj ďalší poradca pani prezidentky, Peter Kubina, poradca pre oblasť 

práva a spravodlivosti.     

So silným posolstvom prišiel predstaviteľ Rusínov Róbert Latta z Národného parku Poloniny. Z území, 

z ktorých ich vyhnali na konci obdobia neslobody. Vraj pre vodu. Z ktorou sa v súčasnosti vo veľkom 

obchoduje. Za obmedzenia, ktoré správcom krajiny prinášajú zvýšené náklady na spravovanie, 

nedostanú nič. A do opustených území ich ani v období slobody a demokracie nechcú pustiť. Tak im 

deti, potomkovia Rusínov odchádzajú. Za lepším život. Ak nie do Bratislavy, tak do šíreho sveta.  

O ochote spolupráce a aktívnej účasti pri správe vecí verejných, ktoré sa dotýkajú súkromného 

majetku informovala predsedníčka Urbáru Rača Ingrid Vanerková. Často atakovaná verejnosťou, pre 

údajné „ničenie“ lesa“. Pričom nerobí nič iné, len to, čo jej prikázal Program starostlivosti o les, 



spracovaný štátom. Ako členka Externého nezávislého poradného orgánu predsedu Bratislavského 

samosprávneho kraja pre ochranu a využívanie lesov. Vo svojom posolstve poukázala na mnohé 

skrivodlivosti v oblasti pozemkového vlastníctva, ROEP-ov, pozemkových úprav a ani po 30- tich 

rokoch nedokončených reštitúciách, obnovách užívacích práv. Ktoré sa významne dotýkajú aj 

miestneho obyvateľstva v bývalom Vojenskom obvode Javorina   

Poradcov pani prezidentky zaujalo posolstvo Iniciatívy pre Prírodný park Krivánska Mala Fatra 

prednesené Milanom Ovseníkom, ktorá vzišla z neochoty štátu riešiť úprimne otázku ochrany prírody 

a úlohu a postavenie miestneho, domáceho obyvateľstva v chránených územiach. A snahy miestneho, 

domáceho obyvateľstva postaviť po vzore prírodných parkoch v západnej Európe, ochranu prírody na 

Slovensku „z hlavy na nohy“   

Zdôraznili, že Iniciatíva sa nesnaží zrušiť národný park. Len chce sfunkčniť územie – pre prírodu a ľudí. 

A v zmysle medzinárodných pravidiel smernice IUCN v kategorizácii chránených území ľudia od vlády 

očakávajú radšej CHRÁNENÉ ÚZEMIE s úprimným názvom  „NATUR PARK – PRÍRODNÝ PARK“, ktorý 

spĺňa požiadavky na kategóriu V. smernice IUCN  ako pred Európou i celým svetom klamlivo 

používaný názov „NATIONAL PARK – NÁRODNÝ PARK“, ktorého územie nespĺňa požiadavky na 

kategóriu II.“    

Poradcovia boli informovaní o situácii vo financovaní oprávnených nárokov vlastníkov lesov, ktorí boli 

obmedzení z titulu ochrany prírody a štát im nevyplatil riadne a včas ich nárok. S poznámkou, že 

rozpočet štátu je dlhodobo hlboko poddimenzovaný.  

Napriek stanovisku EK, ktoré dostala ÚNIA na svoju Protestnú nótu k aplikácii NATURY2000 na 

Slovensku – „hoci je Slovensko povinné vykonávať uvedené smernice, je UZNÁVANOU ZÁSADOU, že 

vlastníci by mali dostať kompenzáciu za dodatočné náklady a ušlý príjem v dôsledku uplatňovania 

ochranného režimu na ich lesy“.  Práve platobná neschopnosť štátu spôsobuje obrovskú nedôveru v 

štát a je hrozbou budúcnosti prečo miestni už nechcú počúvať na 30 ročné sľuby – že sa im zlepší 

kvalita života. A prispieva k ekonomickej likvidácii slovenských malých lesných podnikov, pričom v 

súčasnej dobe „lykožrútového moru“ v európskych lesoch okolité krajiny opačne, masívne podporujú 

a pomáhajú v ekonomickom prežití lesných podnikov.   

Lebo reálne posilnenie vidieckych oblastí a podpora rovnakých životných podmienok je kľúčovou 

sociálnou otázkou a zabezpečuje vnútornú súdržnosť nielen medzi mestskými a vidieckymi oblasťami 

nielen na Slovensku, ale aj v rámci Európskej únie. Na ktorú by sme mali rozumne využiť ponúkané 

európske miliardy na nasledujúcich 10 rokov.  

V diskusii poradcovia poznamenali, že to bude ťažká cesta, lebo názor verejnosti a pána ministra 

Budaja je skôr preferencia národných parkov. Ubezpečili sme ich, že sa pokúsime svojimi argumentmi 

a príkladmi doterajšej dobrej praxe presvedčiť pána ministra Budaja a aj rozumnú časť verejnosti.  

Že prírodné parky budú prospešnejšie pre slovenskú krajinu - domáceho obyvateľstva aj návštevníkov. 

Pre ktoré sa oplatí na Slovensku oplatí „pracovať, podnikať a žiť“.  

No potrebujeme k tomu, výraznú osobnosť, mediátora, facilitátora – pani prezidentku Zuzanu 

Čaputovú a pozitívnu mediálnu informovanosť. A tak ako máme na úrovni EÚ Európsku ekologickú 

dohodu, na Slovensku neodkladne potrebujeme úprimnú Slovenskú ekologickú dohodu. 



Nevraživosť a polarizácia spoločnosti bez ochoty vzatia politickej zodpovednosti do rúk politikov, 

výrazne prispieva k ničeniu aj slovenskej jedinečnej prírody. Vo všetkých príspevkoch zaznievalo 

unissimo – chceme, nie sme proti. Ale štát je v množstve oblasti NEFUNKČNÝ, NESCHOPNÝ PRIJIMAŤ 

STANOVISKÁ v prospech drobných, zraniteľných skupín obyvateľstva. Žijúcich na vidieku. NEOCHOTNÝ 

vykonať zmeny. KTORÉ budú pre PRÍRODU ale aj ĽUDÍ na Slovensku A voči štátu panuje OBROVSKÁ 

NEDOVERA.  

Zhodli sa, že novela zákona o ochrane prírody nepriniesla očakávaný výsledok. A naopak, prispieva 

k ešte väčšiemu chaosu a ohrozeniu zdravotného stavu lesov. 

Zhodli sa, že ŠTÁT stratil dôveru svojich občanov robiť úprimnú ochranu prírody. KTORÁ POTREBUJE 

NEODKLADNU REFORMU.  

A vyjadrili nádej, vychádzajúc z Programového vyhlásenia vlády Slovenskej republiky na obdobie rokov 

2020 – 2024 „Počas nášho vládnutia sa zaväzujeme vždy hovoriť pravdu a čestne konať.“ Aj v ochrane 

prírody.  

V prezidentskom paláci zaznel prísľub, že pani prezidentka Čaputová sa bude aktívne zaujímať 

o riešenia, ktoré by chcela vláda v týchto oblastiach vykonať. Bude viesť rozhovory s pánom ministrom 

pôdohospodárstva, vnútra, financií i životného prostredia, na ktorých bude zaujímať svoje pohľady. 

Na oplátku zo strany Delegácie ÚNIE zaznel opakovaný prísľub - Nechceme nič rušiť, nejde o názov , 

nám ide o obsah! Chrániť slovenskú krajinu. Zvlášť ak je v našom súkromnom vlastníctve.   

A výzva - podporte nás, zraniteľné vidiecke komunity, podporte naše miestne iniciatívy chrániť si 

prírodu - spoločne vo funkčných prírodných parkoch. 

Na záver zaznelo pozvanie: Pani prezidentka Zuzana Čaputová, príďte do Polonin, prÍďte do 

opusteného rusínskeho územia, v ktorom je svetové prírodné dedičstvo – príďte vyhlásiť klimatický 

zmier - slovenský občiansky zmier. 

    

ZDRAVÉMU - ZELENŠIEMU LESU ZDAR! 

 

Ing. Milan Ovseník – predseda ÚNIE 
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